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شرق: مراسم اربعین سال ۱۴۰۱ در ایران با اتفاقات عجیبی همراه بود. در ساعات نوشته شدن 
ایــن گزارش همچنان گزارش هایــی از ازدحام جمعیت در مرزهــای زمینی روی خروجی 
رســانه ها قرار می گیرد. مطابق گفته هاي اســتاندار کردســتان همچنان بخشی از مرزهای 
زمینی بسته است و تنها زائرانی که توانسته اند بلیت هواپیما تهیه کنند، به راحتی خودشان 
را به راهپیمایی اربعین رســانده اند. این در حالی اســت که تا چند روز پیش هیچ هشداری 
درباره پیش آمدن شــرایط عجیب در راهپیمایی اربعین به زائران داده نشــده بود. دولت با 
درنظرگرفتن یک وام ویژه با شــرایط دریافت و پرداخت متفاوت در حال تشویق مردم برای 
حضور در این راهپیمایی بود و در صداوسیما هم مدام مردم را به حضور در این راهپیمایی 
تشــویق می کرد. با این حال از ســه روز پیش یکباره اوضاع تغییر کرد. زائران زیادی در مرز 
منتظر ماندند. رســانه ها از ایرانی های حاضر در عراق خواستند تا زود زیارت شان را به پایان 
برســانند و به ایران بازگردند و از آنهایی که در ایران حاضر بودند هم خواســته شــد که به 
سمت مرزها حرکت نکنند. شبکه های اجتماعی پر از ویدئوهایی است که وضعیت زائران 
را لب مرز یا در عراق نامناســب نشــان می دهد. به نظر می رسد عراق امسال چندان آماده 
میزبانی از ایرانی ها نبوده و به اشــکال مختلف هــم این آماده نبودن یا نارضایتی اش را هم 
نشان داده است. مهم ترینش این است که بلافاصله بعد از سفر وزیر کشور ایران به عراق و 

حضور در بغداد وضعیت مرزها متفاوت شد و خبر رسید که مرزها بسته شده اند.
احمد وحیدی، وزیر کشور ایران، روز جمعه گذشته در توضیح وضعیت پیش آمده گفت: 
«به دلیل اینکه عراق ظرفیت تخلیه زائران از پایانه های مرزی خود را با همان سرعت که از 
مرزهای ما خارج می شود، ندارد، دیروز و شب گذشته حجم بسیار زیادی از زائران در مرزها 
باقی مانده و قادر به ورود به عراق نشــده اند». وزیر کشور همچنین گفت که: «وضعیت ما 

الان به این ترتیب اســت که با توجه به اینکه دیروز و دیشــب حجم بســیار زیادی از مردم 
آمده بودند و دوســتان عراقی ما هم ظرفیت ندارند که با ســرعتی کــه ما زائران را تخلیه 
می کنیم، آنها بتوانند تخلیه کنند و از مرز عبور دهند، زائران پشت مرزها و گیت های ورودی 
عراقی می مانند، اذیت می شوند و هوا هم بسیار گرم است و صلاح نیست چنین تجمعات 

گسترده ای داشته باشیم».
برخــی گزارش های مردمــی می گوید که در خاک عــراق امکانات لازم و متناســب با 
حمل ونقل ایرانی ها وجود ندارد. همچنین طرف عراقی اجازه فعالیت اتوبوس های ایرانی 
را هم در این کشور نمی دهد. وزیر کشور روز جمعه همچنین وعده داد طرف عراقی با تردد 
اتوبوس های ایرانی موافقت کرده. وحیدی گفت: «عراقی ها قول دادند که موافقت کنند که 
بخشی از حمل ونقل در عراق با وسایل نقلیه کشورمان انجام شود و اتوبوس های ما در حال 

انتقال به آن طرف مرز هستند».
بــا این حال و تا زمان نگارش این گزارش وضعیت مرز مانند چند روز گذشــته اســت. 
ازدحــام جمعیت، کمبود آب و مواد غذایی در کنار وضعیت بد بهداشــتی و نبود امکانات 
اســکان جمعیت زیاد زائران پشــت مرز موجب شده مســئولان محلی همچنان از مردم 
بخواهند که به ســمت مرز حرکت نکنند. استاندار کردســتان روز گذشته درباره وضعیت 
مرزها به خبرگزاری ایسنا گفت: با بسته شدن مرز از سوی ستاد اربعین، تعداد زیادی از زائران 
حســینی که موفق به خروج از مرز نشده بودند، در مراکز اقامتی شهرستان مریوان اسکان 
داده شدند. اســماعیل زارعی کوشا باحضور در شهرســتان مریوان و در بازدید از وضعیت 
اســکان و خدمات دهی به زائران اربعین حسینی که با همراهی مدیر کل میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع  دستی انجام شد، اظهار کرد: کارهای زیرساختی مناسبی در محورهای 

مواصلاتی مسیرهای منتهی به مریوان و در پایانه مرزی باشماق برای خدمات رسانی به زوار 
حسینی صورت گرفته است.

ایــن تنهــا در مرز ایران و عراق نیســت که شــاهد ازدحــام جمعیت و مشــکلات در 
خدمات رســانی به زائران هستیم. مطابق گفته مســئولان ستاد اربعین وضعیت در کربلا و 

نجف هم چندان مساعد نیست و این شهرها آماده پذیرایی از این همه زائر نیستند.
محمد کاظم آل صادق، ســفیر ایران در عراق، روز جمعه از زائران ایرانی خواست که با 
کوتاه کــردن زیارت عراق را ترک کنند. او در این زمینه گفت: از زائران عزیز کشــورمان تقاضا 
می کنیم به دلیل گرمای زیاد، کمبود آب، یخ و نبود زیرســاخت های کافی، سفرشــان برای 
شــرکت در راهپیمایی اربعین حســینی را مدیریت کنند و همچنین مدت اقامت شان را در 

کربلا و نجــف کوتاه کنند تا دیگر زائران عزیز و هم وطنان مــان بتوانند به فیض زیارت نائل 
شــوند. همچنین طبق آمارهایی که ســازمان هلال احمر منتشــر کرده تا روز جمعه ۹ زائر 
ایرانی در عراق جان باخته اند. پیرحســین کولیوند با اشــاره آمار مراجعات زائران ایرانی به 
نیروهای هلال احمر در عراق گفت: تا به امروز سه هزار و ۷۶۴ نفر از زائران در کربلای معلی 
به مراکز درمانی که تحت پوشــش هلال احمر جمهوری اسلامی هستند، مراجعه کردند. 
بیشــترین مراجعه زائران در کربلا به دلیل تزریقات، سرم تراپی و تست قند خون بوده است. 
کولیوند همچنین گفت: متأســفانه ۹ نفر از زائران ایرانی در کربلا جان باختند. پیگیری های 
«شــرق »برای ارتباط با مسئولان مربوطه و درخواست توضیح از آنها درخصوص وضعیت 

پیش آمده در مرزها هم تا عصر روز گذشته به جایی نرسید.

هفته پیش مهدی چمران پیش از آنکه شــهردار تهران گزارش یک ســاله عملکرد خود را 
در صحن ارائه کند، به رســانه ها گفت که شــهرداری تهران را زیــر صفر تحویل گرفتیم، ماه ها 
تلاش شد تا وضعیت به صفر برســد و برنامه ریزی های لازم برای تحقق برنامه ها انجام شود. 
او گفته که اگرچه تا ایدئال و چشــم اندازهایمان فاصله داریم، اما مقدمات لازم مانند توســعه 
مترو و احیای بافت فرســوده انجام شده است. تمام انبارهای مترو و اتوبوس خالی بود، تعداد 
اتوبوس های تهران اکنون کمتر از تعداد لازم برای رفع نیاز پایتخت در حوزه حمل ونقل است و 
با آغاز مهر با ترافیک شدیدی مواجه خواهیم بود، لذا در تلاش هستیم تا ابتدای مهرماه تعدادی 
اتوبوس وارد چرخه حمل ونقل شــهر شــود. اعضای شــورای شــهر پنجم به سخنان چمران 
درخصــوص اینکه «شــهرداری را زیر صفر از اصلاح طلبان تحویل گرفت و ماه ها تلاش شــده 
تا وضعیت به شــرایط امروز برســد» واکنش نشان داده و ۷ اصلاح رویه که در جهت شفافیت 
و مقابله با تخلف از ســوی مدیریت شــهری گذشته انجام شدند را تشــریح کردند و از چمران 
خواســتند اگر قرار است این رویه ها به حالت گذشــته بازگردد تهران زیر صفر نگه داشته شود. 
اعضای شورای شهر پنجم در نامه ای مشترک خطاب به چمران گفتند از آنجا که تلاش می کنیم 
مثبت اندیش باشیم، سعی می شود که با برداشت مثبتی از این اظهار نظر در راستای پاسخ گویی 
به افکار عمومی، به بررســی عملکرد دوره پنجم مدیریت شهری تهران بپردازیم. واقعیت این 
اســت همان گونه که گفتند: در دوره گذشته در برخی ابعاد عملکرد اصلاح طلبان در مدیریت 

شهری زیر صفر بوده است که به آنها اشاره می شود:
۱ - در حوزه نیروی انســانی، اگرچه طی دوره مسئولیت شــورای دوم، سوم و چهارم، یعنی ۱۲ 
ســال تعداد استخدام رسمی و قراردادی و شرکتی در شهرداری تهران از ۳۰ هزار نفر به حدود 
۷۰ هزار نفر رسید، اما در دوره پنجم، توانستیم برای نخستین بار نه تنها رشد آن را متوقف کنیم 
بلکه با بازنشســتگی، بازبینی و اتمام بعضی از قراردادها، و استعفای بخشی از نیروهای مازاد 
شــهرداری، رشد تعداد نیروی انسانی شــهرداری تهران که یکی از عوامل جدی افزایش هزینه 
اداره شــهر و ناکارآمدی اســت، نه تنها به صفر بلکه به زیر صفر و حدود ۱۵ درصد نیز نسبت 
به گذشــته کاهش داشــت و به حدود ۵۹ هزار نفر رسید. ضمنا در بخش نیروهای پیمانکاران 
فعال در شــهرداری که تعداد آنها به بالغ بر ۴۵ هزار نفر در ســطح شهر رسیده بود. با بررسی 
و کنارگذاشــتن نورچشــمی ها و موجودین بدون حضور و بازبینی قراردادهای نفر نیرو، حداقل 
حدود ۱۰ هزار نفر کاســته شــد. ۲ - در حوزه نابودی باغات و فضای سبز شهری، با وجود همه 
حساســیت و پیگیری های جناب آقای چمران در دوره دوم، سوم و چهارم نسبت به صیانت از 
فضای ســبز و باغات تهران، متأسفانه در طول این سال ها بخش بزرگی از باغات تهران نزدیك 
به ۲۰۰ هکتار نابود و تبدیل به ساختمان و برج های اداری، تجاری و مسکونی شد به نحوی که 

رهبری، در تذکرات صریح کتبی محرمانه و شفاهی به شهرداری و شورای شهر، خواستار توقف 
این روند و صیانت از باغات و حریم تهران شــدند، خوشــبختانه در دوره شورای پنجم این روند 
به صفر رســید و با خریداری و احیای تعداد از باغات تهران، روند نابودی باغات توانست به زیر 
صفر برســد. ۳ - شهرفروشی و قانون فروشــی نیز یکی دیگر از مشکلات بزرگ مدیریت شهری 
تهران در گذشته بود که با تصویب مقررات لازم توسط شورا و همراهی شهرداری، شهرفروشی 
و قانون فروشی از میلیون ها مترمربع به نزدیک صفر کاهش یافت و ملاک عمل در صدور مجوز 
فقط طرح تفصیلی تهران قرار گرفت. ۴ - اقدامات غیرشفاف و عملکرد فراقانونی در مدیریت 
شــهری نیز که در گذشته حجم سنگینی داشت و پرونده های آن همچنان در انتظار رسیدگی و 
بازگرداندن حقوق شــهرداری توسط اشــخاص حقیقی و حقوقی قرار دارد با سامانه شفافیت 
و لغو اختیارات فراقانونی شــهرداری توســط شــورا، به نزدیک صفر رسیده. فقط یك نمونه از 
آن قرارداد شــهرداری با مجموعه یاس و رســاتجارت مبین بیش از پنج هزار میلیارد تومان از 
منابع نقد شــهرداری به یغما رفت و هنوز هم بازنگشته، خوشــبختانه اختلاس و ارتشا در اثر 
امضاهای طلایی در شــهرداری به پایین ترین حد ممکن رســید. ۵ – در مورد واگذاری امکانات 
و املاك شــهرداری معروف به املاك نجومی نیز برخلاف دوره های قبل موفق به جلوگیری از 
واگذاری غیرقانونی به مدیران ارشد، حامیان و اطرافیان شدیم و این مهم را نیز در شهرداری به 
حد معقول آن رســاندیم. ۶ – با توجه به وجود بدهی های ۶۵ هزار میلیارد تومانی شــهرداری 
باقی مانده از دوره های دوم و ســوم و چهارم، ســعی بر آن شد که شــهرداری را بیشتر بدهکار 
ننماییم و از سطح بدهی ها کاستیم و از این جهت نیز شورا و شهرداری دوره پنجم زیر صفر قرار 
گرفت. ولی متأســفانه بهره بدهی های بانکی باعث افزایش سطح بدهی های شهرداری گردید 
که هم اکنون شهردار تهران صحبت از ۸۰ هزار میلیارد تومان بدهی می کند. ۷- در مورد پروژه 
عمرانی ســعی بر این شــد که کلنگ بی مورد نزنیم و پروژه های نیمه تمام را به پایان برسانیم. 
و البته باید انصاف داشــت که در حوزه توســعه حمل ونقل عمومی که اولویت یك شهرداری 
تهران است، همان گونه که بارها بیان کرده ایم، به دلیل تحریم ها و همچنین ضعف پیگیری های 
شــهرداری و کم لطفی و ضعف دولت وقت، در توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی طبق برنامه 
مصوب و مطابق اهداف و انتظارات شــورا صورت نگرفت و فقط در حد ۱۳ قطار و حدود ۵۰۰ 
اتوبوس و مینی بوس و افتتاح حدود ۳۰ ایســتگاه مترو عمل شــد که بایــد فراتر از این می بود، 
امیدواریم مدیریت شــهری فعلی در سه ســال باقی مانده از فرصت خود بتواند این نقیصه را 
جبران کند. لذا مناســب است شورای اسلامی شهر تهران و ریاست آن ضمن پرهیز از فرافکنی 
به دنبال بانیان وضع موجود شــهرداری تهران باشند و اجازه ندهند آنچه در دوره پنجم به زیر 

صفر رسیده مجددا به بالای صفر بیاید.
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جامعه شناختي درباره ی 
افول اجتماعي در ايـران
با آثـاری از: عباس عبــدی

محمد فاضلي  محمدجواد كاشي
آرمان ذاكری  جواد حيدری

نوشتاری از
 صدرالدين الهي

 شصت سالگي «بيگانه»
در گفت وگو با منوچهر بديعي

 پژوهش مارک گازيوروسكي:
ترس امريكا  از حزب توده

يادداشت احمد زيدآبادی
درباره ی ميخائيل گورباچف

 زنـدگي سياسـي و فـكری
دبيـر اول: ايرج اسـكندری
با آثاری از: بابك اميرخسـروی
مازيار بهروز همايون كاتوزيان
قاسم نورمحمدی

يادداشت سردبير
به مناسبت درگذشت عباس معروفي

 اسناد منتشرنشده ی ساواک: 
سخنان اسـكندری در خـفا

جلال خالقي مطلق جواد مجابي جليل دوستخواه محمد افشين وفايي

به مناسبت درگذشت 
عباس معروفي

  زندگي سياسي و فكری
ايرج اسكندری

با آثاری از: بابك اميرخسروی
همايون كاتوزيان، مازيار بهروز

+قاسم نورمحمدی
 اسناد منتشرنشده ی ساواک: 

سخنان اسكندری در خفا  نقدهايي بر يك پژوهش 
جامعه شناختي درباره ی
 افول اجتماعي در ايران

با آثاری از: عباس عبدی
محمدجواد كاشي، محمد فاضلي 

آرمان ذاكری، جواد حيدری

 گفت وگو با سالار عبده 
داستان نويسي كه تا آخر خط رفته است

 نوشتاری از صدرالدين الهي
 پوشه ای برای بازخواني
مجله ی «دنيای سخن»

  شصت سالگي رمان «بيگانه»
در گفت وگو با منوچهر بديعي

  پژوهش مارک گازيوروسكي

  يادداشت احمد زيدآبادی
درباره ی ميخائيل گورباچف

شماره ی ٨١ «انديشه ی پويا»  منتشر شد

به همراه آثاری از: محمد افشين وفايي، جليل 
دوستخواه، جواد مجابي، جلال خالقي مطلق

شــورای عالی فضای مجازی که با هدف سیاســت گذاری و ایجاد 
هماهنگــی بین نهادهــای مرتبط ایجاد شــده بــود، به تدریج حوزه 
اختیــارات و فعالیت های خود را گســترش داد تا جایی که با مصوبه 
اخیرش و به روزرســانی آیین نامه قدیمی مربوط به کمیســیون عالی 
تنظیم مقررات (مصوبه ۲۵ شهریور ۹۱)، گام های نهایی خود را برای 
آنچــه حقوق دانان یک «قوه» جدید در کنار ســه قوه دیگر می نامند، 
بردارد. البته پیش از این هم این شورا با مصوباتی که شاکله «قانون» 
داشــتند، در حوزه اختیارات قوه مقننه وارد شده بود و با فعالیت های 
مرکز ملی فضای مجازی عملا بخشــی از فرایندهای اجرائی مربوط 
بــه قوه مجریه را نیــز بر عهده گرفته بود. اما حــالا با اختیارات تامی 
کــه خودش برای خــودش تصویب کرده، اجــازه مداخله در تمامی 
حوزه های مربوط به اینترنت را به خود داده اســت. اجازه ای که نه در 
دستور اولیه رهبری مبنی بر تشکیل این شورا با هدف سیاست گذاری 
ذکر شــده بود، نه توســط نمایندگان مردم در مجلس مورد تأیید قرار 
گرفتــه و نه از فیلتر شــورای نگهبان و مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام رد شــده است. تصمیمی عالی برای ایجاد کمیسیونی عالی تر با 

اختیاراتی تامه!
شاید بخش مهمی از مسئله از مفهوم نسبتا جدیدی تحت عنوان 
«تنظیم گری» آغاز می شود. عبارتی که در آخرین نسخه طرح صیانت 
نیز ذکر شده و قرار بود ساختاری زیر نظر «تنظیم گر تنظیم گران» شکل 
بگیرد که کلید حکمرانی زیرســاخت، خدمــات و محتوای اینترنت را 

به دســت بگیرد. این پیشنهاد که اولین بار توســط رضا تقی پور، دبیر 
کمیســیون مشــترک طرح صیانت در مجلس، به عنوان بخشــی از 
نســخه جدید طرح صیانت به صورت ناگهانی روی میز گذاشته شده 
بود و بدون آنکه حتی نمایندگان عضو کمیسیون در جریان تدوین آن 
باشند، در کمیسیون تصویب شــده بود، درنهایت با مداخله معاونت 
قوانین و حوزه ریاست مجلس رد شد و با اوج گیری انتقادات مردمی 
منجــر به انحلال کمیســیون طرح صیانت در مجلس شــد. اما حالا 
همین پیشــنهاد سر از شورای عالی فضای مجازی درآورده و در قالب 
به روزرسانی آیین نامه کمیســیون تنظیم مقررات، در سکوت خبری و 
دور از نماینده های مجلس مصوب شــده اســت. مصوبه ای که البته 
استحکام و قدرت و ضمانت اجرائی قوانین مجلس را ندارد و از نظر 

حقوقی دچار اشکالات جدی است.
اما اشــکال ایده «تنظیم گــر تنظیم گران» چیســت؟ در چند لایه 
می توان این بحث را مورد بررسی قرار داد. اما اساسی ترین اشکالی که 
به آن وارد شده، از منظر حقوقی است. حقوق دانان معتقدند این ایده 
که حالا در قالب مصوبه «کمیســیون تنظیم مقررات فضای مجازی» 
بروز کرده رویه ای خطرناک و فراقانونی ایجاد کرده اســت. رویه ای که 
منجر به دورزدن ساختار حاکمیتی قوای سه گانه و زیرپاگذاشتن اصل 
تفکیک قوا می شــود و با ایجاد یک نهاد بالادستی غیرقابل نظارت و 

غیرپاسخ گو، می تواند منجر به یک دولت در سایه شود.
شاید بد نباشــد کمی روی متن مصوبه اخیر شورای عالی فضای 
مجازی دقیق تر شــویم تا ببینیم مصادیق این مداخله فراقوه ای که از 
دیدگاه کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس مغایر با قانون اساسی 
دانســته شده بود و منجر به نگرانی و هشدار حقوق دانان برای ایجاد 

«قوه ای جدید برای فضای مجازی» شده است، چیست.
بیایید از همان ابتدای این ســند شــروع کنیم. ذیل مــاده اول در 
تعریف تنظیم گری، هر گونه «اقدام حاکمیتی» برای «تسهیل، توسعه، 

نهادسازی، مقررات گذاری و ساماندهی فعالیت های حوزه مجازی یک 
زیســت بوم» جزء وظایف تنظیم گران ذکر شده است. در حالی تسهیل 
و توســعه و ســاماندهی کار قوه مجریه و با کمــک و تعامل بخش 
خصوصی اســت، مقررات گذاری بسته به نوعش در اختیار قوه مقننه 
یا هیئت دولت اســت و نهادســازی دولتی یا حاکمیتی نیز نمی تواند 
بدون مصوبه مجلس یا حکم رهبری صورت پذیرد. اما تعارض حوزه 
اختیارات تنظیم گران به این محدود نبوده و «نظارت بر حســن انجام 
مسئولیت ها و تعهدات» که کار مجلس و قوه قضائیه است و «اعمال 
ضمانت های اجرائــی مقررات بر تخلفات» کــه وظیفه قوه قضائیه 
است، به فهرست اختیارات بی حد و حصر این کمیسیون و تنظیم گران 

زیرمجموعه اش اضافه شده است.
این رویکرد در ادامه متن این مصوبه نیز حاکم اســت. در سرتاسر 
این سند شاهد عباراتی ذیل تعریف اختیارات و وظایف این کمیسیون 
عالی هســتیم که گستردگی شگفت انگیزی دارد: عباراتی نظیر صدور 
مجوز فعالیــت خدمات فضای مجازی، ایجاد نهادهایی تحت عنوان 
تنظیم گران، تصویب الزامات اجرائی و فنی و نظارتی، تصویب ضوابط 
کنتــرل کیفی و فنــی، نظارت بــر عملکرد دســتگاه ها، حل اختلاف 
تنظیم گــران، الزامــات مدیریتــی ترافیک داخلی و خارجی، انســداد 
خدمات دهندگان فضای مجازی با بیش از سه میلیون کاربر، مداخله 
در کالاهــای تولیدی یا وارداتی از طریق اعمال حقوق ورودی، نظارت 
بر رقابت در بازار، رصد و پایش اجرای مصوبات، تنظیم مقررات مربوط 
به داده هــا و حریم خصوصی، الزامات نرخ گذاری برای کلیه خدمات 
فضای مجازی و... در جای جای این ســند دیده می شود. فهرست این 
حجم از اختیارات باعث می شــود تصویری از یــک دولت موازی در 
حوزه های مختلف زندگی مردم و کسب وکارها برای ما مجسم شود. 
تصویری که با توجه به ســوابق مصوبات نگران کننده شــورای عالی 
فضــای مجازی برای محدودترکردن دسترســی مردم بــه اینترنت و 

پهنای باند بین الملل، جای چندانی برای خوش بینی باقی نمی گذارد.
اشــکال اساســی دیگری که در قوانین و مصوبــات این حوزه در 
شــورای عالی فضای مجــازی و از جمله در کمیســیون عالی دیده 
می شــود، تعریف مبهم، جامع و نه مانع «فضای مجازی» اســت که 
در انتهای بســیاری از عناوین و قوانین دیده می شــود! طبق تعاریف 
ذیــل ماده اول، خدمات فضای مجازی «خدماتی اســت که مبتنی بر 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات به صورت خودکار و با کمترین مداخله 
انسانی بر روی شبکه ملی اطلاعات ارائه می شود». این تعریف اگرچه 
تخمینی کلــی از فضای مفهومی این عبارت به دســت می دهد، اما 
مشخص نیســت دقیقا منظور از «خودکار» بودن یا «کمترین مداخله 
انســانی» چیســت، حد و اندازه این مبتنی بودن بر فناوری اطلاعات و 
ارتباطات چگونه تشخیص داده می شود و مرجع مربوط به تشخیص 
آن کیست؟ شــاید بخشــی از حدود اختیارات ذیل عنوان حکمرانی 
«فضــای مجازی» را بتوانیــم ذیل بند ۳-۱-۶ بیابیم: «نظام رســانه، 
نظام هویت، کلان داده های ملی، حوزه بین المللی، سرمایه گذاری های 
خارجی، رمزارز و فناوری هــای نوظهور مانند زنجیره بلوکی و هوش 
مصنوعــی» از مصادیق حکمرانی «فضای مجازی» دانســته شــده 
اســت! مصادیقی که تصمیم گیری درباره هریک از آنها در کشور نیاز 
بــه چندین طرح یا لایحه دارد و هر کدام ذیل یک وزارتخانه می تواند 
مورد بررسی و مدیریت قرار گیرد. به عبارت دیگر تنوع موضوعات ذیل 
آنها به اندازه ای اســت که «تنظیم گری» آنها (مطابق با تعریف فوق) 
ســازوکاری در حــد و اندازه یک دولت نیــاز دارد! اینجا هم ما تصویر 
دولتی مــوازی را می بینیم که تلاش دارد قوای ســه گانه و روندهای 
تعریف شــده در قانون اساسی کشور را دور بزند و رأسا هر چیزی را که 
مربوط به زندگی و کسب وکار مردم است به بهانه ارتباطش با «فضای 

مجازی» مدیریت کند.
با مرور این مصوبه جدید شــورای عالی فضــای مجازی، متوجه 

می شویم که متأسفانه «تدوین کنندگان» این مصوبات (که طبعا خود 
اعضای شورای عالی فضای مجازی نیستند)، کمترین شناختی از دنیای 
تکنولوژی های فناوری اطلاعات و شبکه اینترنت ندارند و متوجه تغییر 
پارادایم مهمی که در حوزه زندگی، تجارت و طبعا حکمرانی رخ داده 
است، نشده اند. آنها می خواهند در همه شئون زندگی مدرن مردم، از 
انتشار یا مطالعه یک کتاب الکترونیکی تا گذاشتن یک لایو، از گرفتن یک 
تاکسی اینترنتی تا ارسال یک ایمیل، از بازی آنلاین تا برقراری یک ارتباط 
ویدئویی شخصی، از فضای متاورس تا کریپتوکارنسی و از تعرفه گذاری 
خدمات بخش خصوصی تا سرمایه گذاری های استارت آپی، ذیل یک 

قانون و یک کمیسیون دخالتی انحصاری داشته باشند.
تدوین کنندگان نامشــخص این اسناد، پشــت درهای بسته مرکز 
ملی فضای مجازی، بدون مشــارکت نخبگان دلسوزی که بسیاری 
از آنها در حال مهاجرت هستند و بدون همراهی بخش خصوصی، 
تصمیم دارند با ایجاد یک دولت در ســایه، شامل اختیارات هر سه 
قــوای حکومت، با روش های قدیمی مبارزه بــا ویدئو و ماهواره به 
مقابله با شبکه تمرکزگریز جهانی اینترنت بروند. جهان ایدئال شان 
شبکه ای اســت که مطابق با ســند «طرح کلان و معماری شبکه 
ملی اطلاعات» مصوب این شــورا در شهریور ۱۳۹۹، مصرف مردم 
از اینستاگرام و واتس اپ و گوگل و... در وهله اول کمتر از ۳۰ درصد 
کل پهنای باند مصرفی کشــور را شامل شود و هر سال ۱۵ درصد از 
آن کسر شود تا روزی به صفر میل کند! جهان ایدئال تدوین کنندگان 
پنهان پشت درهای بســته مرکز ملی فضای مجازی، بستن درهای 
کشــور رو به جهان بوده و هســت. و این اراده ای نادرســت است 
کــه معتقدم حتی از بســیاری از اعضای جلســات شــورای عالی 
فضای مجازی نیز پنهان شــده اســت. کاش گوش شنوایی باشد و 
چنین ســندهایی را صرفا به خاطر رفع فشــار مســئولیت ناشی از 

عقب ماندگی در تکنولوژی تصویب نکنند.

دولتی در سایه برای حکمرانی به بهانه «فضای مجازی»
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